
Delavsko upravljanje, kakoi ga kažejo zapisniki

TOVARNA O P T I Č N I H
IN STEKLARSKIH IZDELKOV
»TOS« - LJUBLJANA

Pred nan^ so brije zaplsnifc«
•el delavskega svela z dne 5.,
0. in 24. aprila leta 1956 in pa
itirie zapisniki sej upravnega
odbora z <Jne Iff.' in 22. aprila
ter 14. in 18. maja 1»56.

Seje dehivskega sveta
Prva seja, na kater» se je

konstituiral delavski svet. je
bila 5. aprila in tedaj je svet
tudi sprejel evojo dolino&t. To-
da drufii dan. C. apriJa pa ee je
sestal flairi delavskj avet ln
odobril lakljufcrU obračun «
leto 1955! Sprajetj« zaključnega

med diskusijo nasprotujoča si
mnenja o n«katerib. vprašanjlh.

Največkrat je v zapisnikdh sa-
mo omenjeoo, da je bMa disku-
sija o kakištiem poročilu alo pio_
blemu. Kalco. y kakšnem smislu
«o Tazpravljali, pa ni nooč spo-

.znati iz zapismiika.
Tako se na primcr v paročilu

o iaključnem obračunu (kj je
b>l sprejet protapravno) pravi:

»Razpa-avlja se o zak]j.učki>,
lansfooletnega zakljuinega
obračuna ©ziroma o jsaključ-
kih d«lavsJcega *veta, ki jih
jc lc-ta ob tej priložnosti

Zbor volivcer nekega volilnega okraja v Beoerada

©traiuna je b»lo torej fonnalnc
nepravilno.

Nitnamo na razpolčbgo nsdaij-
njib. zaipisnikov, jz katerih bl
mogli videti, če so pristoiai or-
ganl pohrdili talko sprejet ea-
kljutnd obratun. Ce so ga, po-
tem so to pot organi. ki ao po-
trdili obračun. storili drugo na-
pafco.

Tbda, Se tri sam© odobrill ua-
ključnd tilbračun, bi se moglo
tafco staltšče Se nekalro opravi-
iiti s kakžnimi logitnimi razlo-
gl, glede na to, da ie Slo za ob-
<lobjc, v katerem je starg delav.
skl svet v>odU gospoda^rstoo orga-
nizacijo. *eprav s pravne stran*
1» n\ aprejemljivo. Toda stari
detevski svet >e na isti seji
eprejel še vrsto drugih sklepov
fcot na pi-dnv&r:

»V skladu s smemitaml
r naše ekonomske po]»tilce

prehajamo od pirvotnega ela-
borala za »ovogradni,o na
r&konstrukdjo. zato ie treba
v tam smislu jzdelatj elabo-
trat.«

»Rekonstrkcljo tovame Je
treba i-zvržiti na prostotru
Metelkiov« ullce št. 15, da pa
h; vsikladili osvajanje asorli-
menta »n niormalnega toka
pnofevodnje z ra^zvojnimi po_
trebami v obstoie&ih pogojih,
se morajo Stirj-e stamovalci
Izseliti oziroma je Iireba za-
nj€ preskrbctii žt»r.i stanova-
nja.«

Zapisraiki sej d<"lavskega sve-
ta so ip" niažena Tnnenju ze)o p«-
manjIrljTvi. tz njih ni mioč vi-
detl, fcak0 ise ie razvijala disku-
cija. N> mof rvedetj za predk>-
ge posameznikov in al] so bila

eprejel tn se ugotavlja, da
niso bila vsi zakljuak; v po-
polncsti Szpolnjenš, pai pa
so še v postopiku, talco da
Jih bo moč irealiziratl v teku
leta. Predvseim se Je raz-
pravljalo o gradulrnic; in o
razširitvl asortimeatia v dbeh
obratih, kar bo janrfilo za
napr^dek podjetja.

Po vsestranskl disfcusija ie
predsednik sveta pozval čla-
ne naj se Jzjasnijo ozaključ-
nem obračunu, ki je bil po-
tem soglasno sprejet.«

Tolik,o Je v zapisniku naplsa-
no o seji delavskega sveta. na
katers so razpravlja]« o poslova.
nju vsega leta. kar jc vsekakor
premalo.

V zapisnalku seje delavskega
sveta, na kateri je predsedmik
upravnega odbora poda] potro-
iilc o prevzemanju podietja v
upravljanje in v katerem je
orisa] glavno in tektjio probl«-
matiko podjetja, se govori:

»Na podlagi tc^a poroC»la
se j« razvila vsestrainska do-
skusija. Piredvsem ao raz-
piavljalj o kpolnitvi letoS-
njih planskih nalog in o do-
ločenih objektavnih razlogih
za ntdzpolnitve plana ter <o
kopi-čenju zalog gotovih jz-
delkov v teku četrtletja.«

V aapisniku s seje d«lavskeea
ja vrsta podatkov in problem<w,
tod-a nJ moč vid«ti, al* }ih je
n<?.kdo podal, âH pa pomennjo
seslavnj d«l porofila predsedni-
ka upravnega odbora. Na fconcu
tootte stoji zakljuC^fe:

>Po razpjravljanju te tofice
«e prehaja na nasledmjo
(to^ko).«

Ostale točke, ki so se po pra-
vilu nanašale na inanj važne
stvari, so vsebovale samo za-
kljuCke, kar je po našem mne-
njiu prav, ie ni b»lo o njih po-
sebne dLskusije. Tam pa, kjer
}e tnla diskusija, zlast; kjer se
je le-ita zelo razvila, pa mora
pustiti taka diskusija s)«d v za-
piaailtcu. Taiko &e v neki t-očki,
v kateri so razpravljali o pri-
ttožbi nekaterih ulsužbencev,
pravii:

»Po vsestranstei debati ln
itvi diskusiji je sprejet
»klep:

Odl.očbe, ki jih Je fadal
st»ri delflvslki svet, veljajo
Se nadalje.€

Kdo je razpravlja.1 jj» kako eo
rezpravljaij o tej pritožbi. n*
mioi videti iz zapisnika.

Seje upravneqo odbora
Kakor iz zapisnikov o sejah

delavs.kega sveta. tako tudj jz
zapisnikov s sej upravnega od-
btora ni rrnoč videti, kafc0 so t t-
kle diskusije. Talko na primer
obsega zapisnik o poročilu di-
rektorja o stanju v podjetju
eeie dve strand podatkov im pro-
blemov, 0 sami diiskusiji pa Je
zaipisan,o tole:

»Disikusija o porofilu di-
rektorja je v glavnem tekla
o analitiini oceni delovnih
mest. Prisotnl so se sezoa-
nlli z delcm te feomdsije.
(Vsekalk.or z delom komisije
Ha analitiinio oceno delovnih
mest). Kr»vdo z a neiapolni-
fcv plana je treba iskatj v
tehjiiSnem oddelku.«

IQ na koncu zaključki:
1. Vpeljati evidenco piro-

fevodnje in realizinati plani-
lano pcroizvodnjo.

2. Kiom"»3ija z a analitično
oceno detovnih mest naj po-
da poročilo in predlož; roik
ia divršitev tega dela«.

IB zakijučkov o prvi točki je
VBekatoor vidno, da obstoje pro-
blemi reali-zacije. To 3€ vMno
tudd *z poročila. Toda o dlsku-
siji o teto problemiii bi m»ra-lo
vsetokor vsaj nekaj priti v za-
pisnik.

Na seji upravnega odbora dne
14. maja s,0 bila podana poro-
65>1a O bruto bilanei za prvo 5e-
trtletie leta 1956 o izipolnitvii
plana za mesec apri] jji D izvr-
ševanju -plana v mesecu maju.

V zspisiniku, v katerem za-
vzemajo poročila skoraj dve

Sestanek delavskega sveta v mizarskem podjetju >20. oktober«
v Beogradn

storani besedila, pa ni nit« besede
o diiškusiji- Na laoncu popo&la
sc podani samo naslednji sploS-
ni zaikiiučki:

a) Prfeadevati s!. da v pr'-
hodnj« ne bo pojavov kam-
panjs-keiga dela. temveč da
se bo delo v proizvodnjj raz-
vjjalo po rSpecifičnlosti pro-
izvodov v odnosu na asortl-
ment z namcnom kontinuiie.
te (vsekakor kontinuitete
pirofzvodnje).

b) Vaikumskj oddelek ne
izkorižia zmiogljivosti. zara-
di tega je treba v prvl vnall
za ta oddclek zbirati poro-
čila in s*cer za m,ožno pro-
itevodnjo.«

Vsekakor so morali na seji
diskutiirati o podanih poročilih.
Predpo.s.tavljamo, da so članl
upravnega odbora »mell pred
seboj podatke o poročilu za
prvo fetrtletje, v katerem plan
n.i bil iapolnjen niti v proizvod-
Dji niti v realizacijj. V tem po-_
ročihi je bilo tudi omenieno. da
se bodo v teku meseca zaloge
gotovih i^delkiov zmanjiale za
4 miHjone d»na.fjev.' Toda iz
poročila za meseo april je vidno
da ]e bila proizvodnja po vred-
nosti večja kakor pa realizaci]a.
Bilo bi vsekakor zanimivo ve-
deti. kaik,0 s 0 člani upravnega
odbora diskutirali o teh proble-
mih.

No* skicp
Glavna pripomba se tnorda nf

bi nanašala loliiko na de?avsk>
svet in upravni odbor, kolikor
na tistega, ki je vodil zapisnike.

Kakor smo "Ugotovilj pr» ana-
Hzi .posameznih zapisnikov. ni
mn* i7. nj !h doblti prave s'Wte
Aels organov delavskesa uprav-
ljanja v podietiai *TOS«. I?o.
na podlag; takih zapisnikov tudi
operativni wganj podjetja. k"»
mio.ra.io iszvrševati otilotbe orga-

nov upravljania, ne bodo mogll
vedno izpolniti vsega, kar so U
orgaaj sklenilj na svojšh sejah.

Kaj bi b!lo konkretno mofi
storitt na podlagi isaklĵ uička:
»Prizadevati si. da v pribodnl«
ne bo pojavov kampanjskcga
dela .. . ln plan»rano proizvcxi-
njo realizirati«.

Žapisnik sej delavskega svcta
in upravnega odbora mora vse-
bovati, £e ne vse, pa vsaj bistvo
diskusije, kajti sam zaključek
je dostikrat lakonšoen in nle-
govo pravo vsebino dobimo šela
iz gradiva o diskusiji.

Skoraj nepDjmljivo. je. kako
da zapisnik s seje upravnega
odbora. ki je trajala šUr» ure,
vsebuje samo dve strani besedt-
la, nattpkanega s strojem. N«-
teh dveh straneh je razen po-
ročrla in' vrste zaklju&kov na-
tipkan tudi vrstni red in seznam
prisotnšh člahov.

V za.pfenikih s sej de!avsk£h
^veiov in upravnih odborov rt-
šemo zgodovino nasih podja >
Zaradi tega moraio nuditi pra-
vo sliko našega čaja. Po našem
mnenju ne sme nikjgar motitl,
ie prMejg v zapisnik tud pred_
logi. k.i jih večina aj sprejela.
Vtasih tudi kakšen neumesten
predlog,- ki pa je dobil na sejl
umesten odjrovor.

Iz zapisnikov Je vidno, da
»majo Podjetja ' vi-Jto težav, M
jih j€ treba premagati. da bl le-
polnila postavljene naloge. Prl
tetn pa izkoriščamo tudi »vrzelU
v naših predpisSh.

Tako j e na primer iz poročfla
direktorja na seji upravnega
odfoora vidno, da ie podjelje
zahlevalo. naj bi se oddelkl
gvaduivnice pvoglajili ia poŝ ku«
sne obrate. da taj se izdelaie ga-
Janterije in vakuum oddelkl, -
vštevš; tudi živosrebrna st'kala
v okvicu obratov pšhanega ste-
kla. V zaiključku te zahteve sto-
ji: »Planirano količ:no teh od-
delkov ie treba nujno realiztra-
ti, kajii ves dobioek. ki ga D©-
mo dosegli v tem obdobju, bo
ostal podjetju za nadaljnje inve-
sticije«. PredpU; o poskusnth
pog^onih so jzdan; predvsem za-
to, da ne bi imele gospodarske
organizacije. ki uvajajo poskus-
ne obrate. izgub. ne pa da bl
dosegale dobiček za nadaljnje
lnvesticije.

Pokazane slabostj zapismkov
san>o zinanjšujejo uspehe. k'i jih
je dosegel d«lavni kol&ktiv te
naše mlade tovarne, kar pa )e
mo8 odstraniti brez najmanjže-
ga naipora.

Božidar Raco


